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Postadress: Uppsala kommun, kommunstyrelsen, 753 75 Uppsala  
Besöksadress: Stadshusgatan 2 
Telefon: 018-727 00 00 (Kontaktcenter) 
E-post: kommunledningskontoret@uppsala.se 
www.uppsala.se  

       

Kommunstyrelsens protokoll onsdagen den 14 
juni 2023 

Plats och tid  
Kommunstyrelsesalen, klockan 10:30-13:55, 
ajournering klockan 12:05-13:00. 

Paragrafer 

121-130, 132-143, 146-149 

Justering 

Uppsala kommun använder sig av en avancerad elektronisk underskrift för justering av 
beslutsprotokoll. Denna återfinns på en separat sida sist i protokollet. 

Protokollförare 

John Hammar, kommunsekreterare 

 

  

Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Närvarande 

Beslutande 

Erik Pelling (S), ordförande  
Therez Almerfors (M), 2:e vice ordförande  
Sofia Andersson (M)  
Eva Christiernin (S)  
Ehsan Nasari (C)  
Linda Eskilsson (MP) §§ 145-149  
Jonas Segersam (KD)  
Mattias Kristenson (S)  
Kent Kumpula (SD)  
Hanna Victoria Mörck (V)  
Jennie Claesson (L)  
Asal Gohari (S)  
Marta Obminska (M)  
Erik Dagnesjö (S)  
Jonas Petersson (C)  
Ylva Stadell (S) §§ 122-149  
Fredrik Hultman (M)  
Ulrik Wärnsberg (S)  
Karolin Lundström (V)  
David Ling (MP) §§ 121-144  
Eva Moberg (KD) § 121 

Ej tjänstgörande ersättare 

David Ling (MP) §§ 145-149  
Anna Johansson Dahl (V) §§ 124-149  
Mats Gyllander (M) §§ 124-149  
Nora Karlsson (C)  
Eva Moberg (KD) §122-144  
Evelina Solem (KD)  
Alexander von Uckermann (SD)  
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Övriga närvarande 

Joachim Danielsson stadsdirektör, Ingela Hagström utvecklingsdirektör och 
biträdande stadsdirektör, Ola Hägglund ekonomidirektör och biträdande 
stadsdirektör, Åsa Nilsson Bjervner kanslichef, Lena Grapp stadsjurist, Christian 
Dahlman enhetschef, John Hammar kommunsekreterare, Sara-Carin Öhman 
kommunsekreterare, Christian Blomberg, stadsbyggnadsdirektör, Marta Tiberg 
kommunikationsdirektör samt Andreas Falk, Sofia Westring, Ola Kahlström, Göran 
Carlén, Cecilia Kiraly föredragande. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 121 

Val av justerare samt justeringsdag 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att utse Therez Almerfors (M) till justerare, samt 
2. att justeringen äger rum måndagen den 19 juni 2023. 

 

§ 122 

Fastställande av föredragningslista 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att ärende X. Rekryteringsärende läggs till föredragningslistan, samt 
2. att med ändringen ovan fastställa föredragningslistan. 

 

§ 123 

Föredragningar inför beslut 
Föredragningar inför beslut hålls i följande ärenden: 

Remiss av handlingsplan välfärdsbrott 

Tilläggsdirektiv till revidering av översiktsplanen 

Uppdrag att ta fram förslag till planeringsstrategi för översiktsplaneringen 

Kommunstyrelsen diskuterar även ärendet: 

Hemställan till Regeringen om att justera vissa delar i avtalet avseende 
bostadsbyggande Bergsbrunna med omgivningar, Södra staden och ”Nysala” i 
Uppsala kommun   
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 124  

Yttrande över Trafikverkets samråd om 
järnvägsplan fyra spår 
KSN-2023-01409 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att avge yttrande till Trafikverket enligt ärendets bilaga 1. 

Sammanfattning 

Trafikverket arbetar med en järnvägsplan för Ostkustbanan för sträckan Uppsala 
Central–söder Bergsbrunna, inklusive stationslägena Uppsala Central och Uppsala 
Södra. Den är en del av avtalet Uppsala kommun har med staten om utbyggnad till fyra 
spår och bostadsbyggande i södra Uppsala.  
Järnvägsplanen möjliggör en utbyggnad till fyra spår längs sträckan, ny station i 
Uppsala Södra samt ombyggnad av Uppsala Central, för tillräcklig kapacitet för den 
ökade trafik som fyra spår möjliggör. Arbetet med järnvägsplanen påbörjades i slutet 
av 2020 och bedrivs med tidplanen att den ska kunna vinna laga kraft 2026. 

Ett tidigt samråd om stationernas utformning genomfördes under hösten 2021 och 
arbetet bedrivs sedan dess utifrån de lösningar som Uppsala kommun och Region 
Uppsala förordade. 

Det aktuella samrådet rör järnvägsplanens hela omfattning inklusive 
stationsutformningarna. Samrådet sker i enlighet med lagen om byggande av järnväg 
och pågår mellan 4 maj 2023 och 5 juni 2023. Uppsala kommun har fått anstånd med 
yttrandet till den 14 juni. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 136 
• Tjänsteskrivelse daterad 5 juni 2023 
• Bilaga 1, förslag till yttrande 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Yrkanden 

Therez Almerfors (M), Erik Pelling (S) och Jennie Claesson (L) yrkar bifall till 
arbetsutskottets förslag. 

Kent Kumpula (SD) yrkar 
att kommunens yttrande inkluderar en ambition om att järnvägsstationerna utformas i 
holländsk renässansstil. 

Erik Pelling (S) yrkar avslag till Kent Kumpulas tilläggsyrkande. 

Beslutsgång 

Ordföranden ställer först Kent Kumpulas tilläggsyrkande mot avslag och finner att 
kommunstyrelsen avslår yrkandet. 

Ordföranden finner därefter att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 125  

Yttrande över kommunrevisionens granskning 
av kommunens styrning av 
hållbarhetsaspekter i verksamheten 
KSN-2023-00891 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att avge yttrande till kommunrevisionen enligt ärendets bilaga 1. 

Sammanfattning 

Kommunrevisionen har överlämnat en granskning av kommunens styrning av 
hållbarhetsaspekter i verksamheten för yttrande. Yttrandet ska vara 
kommunrevisionen tillhanda senast den 30 juni 2023. 

Revisionen bedömer att kommunstyrelsen och miljö- och hälsoskyddsnämnden inte 
helt bedriver en ändamålsenlig styrning av kommunens hållbarhetsarbete. Utifrån 
granskningen rekommenderas därför nämnderna vidta ett antal åtgärder.  

Granskningsrapporten återfinns i ärendets bilaga 2. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 139 
• Tjänsteskrivelse daterad den 15 maj 2023. 
• Bilaga 1, yttrande över kommunrevisionens granskning av kommunens 

styrning av hållbarhetsaspekter i verksamheten. 
• Bilaga 2, kommunrevisionens granskningsrapport. 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Särskilda yttranden 

Ehsan Nasari (C) lämnar följande särskilda yttrande: 
Det är av stor vikt att styrningen av hållbarhetsaspekter i verksamheten stärks, inte minst 
när det kommer till den sociala hållbarheten. Från Centerpartiet har vi efterfrågat en 
tydlig definition av den sociala hållbarheten, i synnerhet när det kommer till 
samhällsbyggnadsprocessen. Precis som kommunrevisionen skriver i sin granskning så 
är den stora utmaningen att hantera målkonflikter mellan ekonomi och övriga 
hållbarhetsaspekter. Därför har vi lämnat en motion om att Uppsala kommun ska inrätta 
en planberedning så att målkonflikter kan hanteras på ett bra sätt på politisk nivå. Detta 
knyter an till revisionens rekommendation på bättre samverkan i hållbarhetsarbetet på 
politisk nivå för att minska hinder kopplade till resurser och mål 
Avslutningsvis vill vi understryka vikten av att analysarbetet utvecklas ordentligt så att vi 
kan få en kvalitativ och mer långsiktig samhällsekonomisk utvärdering av 
hållbarhetsarbetet. Detta för att aktiviteter som genomförs ska leda hållbarhetsarbetet 
åt rätt håll. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 126  

Yttrande över kommunrevisionens 
uppföljande granskning avseende fyra av 
revisionens genomförda granskningar under 
åren 2020-2021 
KSN-2023-00892 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att avge yttrande till kommunrevisionen i enlighet med ärendets bilaga 1. 

Sammanfattning 

Kommunrevisionen har överlämnat rapport över en uppföljande granskning av fyra 
granskningar som genomfördes under år 2020–2021 till kommunstyrelsen, plan- och 
byggnadsnämnden, gatu- och samhällsmiljönämnden, omsorgsnämnden, 
utbildningsnämnden och äldrenämnden för yttrande senast den 30 juni 2023. 

Två av granskningarna berör endast kommunstyrelsens ansvarsområde medan de 
övriga till olika del berör flera nämnder. För tre av granskningarna bedömer 
kommunrevisionen att åtgärder inte helt har vidtagits till revisionens 
rekommendationer. För en granskning görs bedömningen att åtgärder ej har vidtagits. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 140 
• Tjänsteskrivelse daterad den 11 maj 2023 
• Bilaga 1, kommunstyrelsens yttrande 
• Bilaga 2, kommunrevisionens missiv 
• Bilaga 3, granskningsrapport 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 127  

Yttrande över kommunrevisionens granskning 
av effektivitet inom individ- och 
familjeomsorg 
KSN-2023-00903 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att avge yttrande till kommunrevisionen i enlighet med ärendets bilaga 1. 

Sammanfattning 

Kommunrevisionen har överlämnat rapport över en granskning av effektiviteten inom 
individ- och familjeomsorgen, med fokus på ekonomistyrning inom barn- och 
ungdomsvården, missbruksvården och ekonomiskt bistånd.  

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 141 
• Tjänsteskrivelse daterad den 3 april 2023 
• Bilaga 1, kommunstyrelsens yttrande 
• Bilaga 2, kommunrevisionens missiv 
• Bilaga 3, kommunrevisionens granskningsrapport 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Särskilda yttranden 

Ehsan Nasari (C) lämnar följande särskilda yttrande: 
I kommunrevisionens granskning av effektivitet inom individ- och familjeomsorg 
framkommer det att Uppsala kommun verksamhet inom ekonomiskt bistånd bedrivs 
med låg effektivitet. Uppsala kommun har rankats bland 25 procent lägsta kommunerna 
sedan 2017 i Rådet för främjande av kommunala analysers (RKA) effektivitetsindex för 
Sveriges kommuner. Effektivitetsindex visar en kommuns relativa effektivitet med hänsyn 
tagen till kommunens strukturella förutsättningar. Indexet är en sammanvägning av 
kvalitetsindex, som baseras på andel ej återaktualiserade ett år efter avslutat 
försörjningsstöd och andel med långvarigt ekonomiskt bistånd, och resursindex, som 
baseras på strukturjusterad kostnad för ekonomiskt bistånd. Det är viktigt att 
Arbetsmarknadsförvaltningen bedriver en effektiv verksamhet. Att Uppsala rankas bland 
de 25% mest ineffektiva kommunerna inom ekonomiskt bistånd är bekymmersamt. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 128  

Yttrande över kommunrevisionens granskning 
av effektivitet inom grundskolan inklusive 
förskoleklass 
KSN-2023-00904 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att avge yttrande till kommunrevisionen i enlighet med ärendets bilaga 1. 

Sammanfattning 

Kommunrevisionen har överlämnat en rapport efter genomförd granskning av 
effektiviteten inom grundskola inklusive förskoleklass, med fokus på 
ekonomistyrningen, till utbildningsnämnden och kommunstyrelsen för yttrande 
senast den 30 juni 2023.  

Kommunrevisionen bedömer utifrån granskningen att utbildningsnämnden bedriver 
en effektiv grundskoleverksamhet. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 142 
• Tjänsteskrivelse daterad den 3 april 2023 
• Bilaga 1, yttrande från kommunstyrelsen 
• Bilaga 2, kommunrevisionens missiv 
• Bilaga 3, kommunrevisionens granskningsrapport 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Särskilda yttranden 

Jennie Claesson (L) lämnar följande särskilda yttrande: 
Liberalerna prioriterar alltid våra barn och unga, och vi kämpar för att alla ska ha lika 
förutsättningar oavsett deras bakgrund, därför är skolan så viktig för oss. 
Under vår tid vid utbildningsnämnden förra mandatperioden märkte vi en betydande 
ökning av hyreskostnaderna. Denna ökning har dessvärre inte matchats av tillräcklig 
kompensation, ett problem som har blivit särskilt framträdande under 2023. 
Vi är övertygade om att vi måste värna om skattebetalarnas pengar och samtidigt 
skydda skolpengen. Det är därför av största vikt fastighetsstaben arbetar för att utveckla 
en ny hyresmodell. Syftet med detta skulle vara att förhindra att kostnaderna för 
skollokaler blir en ännu större belastning för våra barn och ungas utbildning. 
Enligt Liberalernas överenskommelse ska nya modeller prövas på tre skolor; 
Hovstallängen, Rosendal och på Kvarngärdesskolan. Men vi uppmanar att en översyn om 
hyreskostnader inleds omedelbart. Vi tror att det är av yttersta vikt att vi agerar nu för att 
skydda våra skolor och säkerställa en rättvis och effektiv användning av våra resurser. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 129  

Yttrande över kommunrevisionens granskning 
av styrning och ledning av SFI 
KSN-2023-00905 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att avge yttrande till kommunrevisionen i enlighet med ärendets bilaga 1. 

Sammanfattning 

Kommunrevisionen har överlämnat rapport över en granskning av 
arbetsmarknadsnämndens styrning och ledning av verksamheten svenska för 
invandrare (SFI) till arbetsmarknadsnämnden och kommunstyrelsen för yttrande 
senast den 30 juni 2023.  

Efter genomförd granskning bedömer kommunrevisionen att 
arbetsmarknadsnämnden i allt väsentligt säkerställt en ändamålsenlig styrning och 
ledning av SFI-utbildningen och dess samverkan med den övriga vuxenutbildningen. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 143 
• Tjänsteskrivelse daterad den 3 april 2023 
• Bilaga 1, yttrande från kommunstyrelsen 
• Bilaga 2, kommunrevisionens missiv 
• Bilaga 3, kommunrevisionens granskningsrapport 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Särskilda yttranden 

Ehsan Nasari (C) lämnar följande särskilda yttrande: 
Goda kunskaper i svenska språket är en viktig nyckel för att påskynda integrationen i ett 
samhälle. Det är många gånger en förutsättning för jobb och etablering på 
arbetsmarknaden. Svenska för invandrare (SFI) utgör en viktig grund för att nyanlända 
kommuninvånare ska kunna lära sig svenska, få information om hur det svenska 
samhället fungerar samt kunna utbilda sig vidare och få ett arbete. 
Statistik visar att det i Uppsala kommun (2021), jämfört med riket, är en lägre andel 
elever (28 procent) av de som påbörjade SFI-utbildningen som avslutade kurserna med 
godkända betyg än vad det är i riket (32 procent). 
Det är viktigt att Uppsala kommun fortsätter att utveckla det systematiska 
kvalitetsarbetet med uppföljningar. Därför är det bekymmersamt att det på 
huvudmannanivå saknas en samlad kvalitetsrapport för SFI och att uppföljningen av SFI-
verksamheten brister. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 130  

Yttrande över kommunrevisionens granskning 
av pensionshantering och redovisning 
KSN-2023-01219 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att avge yttrande till kommunrevisionen i enlighet med ärendets bilaga 1. 

Sammanfattning 

Kommunrevisionen har gett PwC i uppdrag att granska pensionshanteringen i Uppsala 
kommun. Kommunstyrelsen har att avge yttrande senast den 30 juni 2023. 

Granskningen har syftat till att bedöma om kommunstyrelsen säkerställt att det finns 
ändamålsenliga och tillförlitliga rutiner för rapportering av pensionsunderlag som 
säkerställer en tillräcklig intern kontroll, att redovisningen av pensionsåtagandet sker i 
enlighet med lagen om kommunal bokföring och redovisning (LKBR) samt 
rekommendationer i Rådet för kommunal redovisning (RKR). 

I den samlade bedömningen om ändamålsenligt och tillförlitliga rutiner har revisionen 
angivit ett antal rekommendationer utifrån granskningen. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 144 
• Tjänsteskrivelse daterad 15 maj 2023 
• Bilaga 1, Yttrande över kommunrevisionens granskning av pensionshantering 

och redovisning 
• Bilaga 2, Kommunrevisionens granskning av pensionshantering och 

redovisning (år 2022) 

Yrkanden 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 132  

Remiss av handlingsplan mot välfärdsbrott 
KSN-2023-01293 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att utöka remissinstanserna som anges i ärendets bilaga 3 till att även 
inkludera relevanta externa aktörer så som branschorganisationer, 
idrottsorganisationernas samarbetsorgan och bildningsförbunden. 

2. att remittera förslag till Handlingsplan mot välfärdsbrott i enlighet med 
ärendets bilaga 1 till remissinstanserna som anges i ärendets bilaga 3 
reviderad enligt ovan.  

Sammanfattning 

Kommunstyrelsen beslutade den 15 juni 2022 § 157 att uppdra till 
kommunledningskontoret att ta fram förslag till handlingsplan mot välfärdsbrott för 
beslut i kommunstyrelsen under våren 2023. 

Ett förslag till handlingsplan har tagits fram i samarbete mellan 
kommunledningskontoret och förvaltningar och bolag i kommunkoncernen. Inför 
handlingsplanens beredning i kommunstyrelsen och antagande i kommunfullmäktige 
under hösten 2023 föreslås handlingsplanen remitteras till berörda nämnder och 
bolagen för yttrande.  

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 137 
• Tjänsteskrivelse daterad den 29 maj 2023 
• Bilaga 1, Förslag till Handlingsplan  
• Bilaga 2, Förstudie 
• Bilaga 3, Följebrev 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Yrkanden 

Ehsan Nasari (C), Therez Almerfors (M) och Jonas Segersam (KD) yrkar  
att utöka remissinstanserna som anges i ärendets bilaga 3 till att även inkludera 
relevanta externa aktörer så som branschorganisationer, idrottsorganisationernas 
samarbetsorgan och bildningsförbunden. 

Erik Pelling (S), Hanna Victoria Mörck (V), David Ling (MP) och Jennie Claesson (L) yrkar 
bifall till Therez Almerfors (M) med fleras yrkande. 

Beslutsgång 

Ordföranden finner först att kommunstyrelsen bifaller Therez Almerfors (M) med fleras 
tilläggsyrkande. 

Ordföranden finner därefter att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag 
reviderat enligt ovan. 

Särskilda yttranden 

Therez Almerfors (M), Ehsan Nasari (C) och Jonas Segersam (KD) lämnar följande 
särskilda yttrande: 
Vi yrkade att utöka remissinstanserna som anges i ärendets bilaga 3 till att även 
inkludera relevanta externa aktörer så som branschorganisationer, 
idrottsorganisationernas samarbetsorgan och bildningsförbunden, och är tacksamma 
för att detta yrkande bifölls. 
I dokumentet talas det mycket om välfärdsbrottslighet mot ”kommuner”. Det är dock 
viktigt att se att man behöver en nära samverkan med både staten i form av exempelvis 
olika statliga myndigheter, och den regionala nivån, där exempelvis Region Uppsala 
ingår. 
Dessutom vill vi påpeka vikten av att man inte bara jobbar med externa företag och 
privatpersoner. Ett stort problem, som blev väldigt uppenbart när välfärdsbrottslighet 
identifierades inom Attendos hemtjänstverksamhet i Gottsunda, är att det också kan 
förekomma infiltration också inom den kommunala verksamheten. Det finns en stor risk 
att även personer anställda inom kommunal verksamhet är involverade i 
välfärdsbrottslighet, antingen i organiserad form genom kriminella nätverk, eller utifrån 
enskilda intressen. Särskilt allvarligt blir detta när det berör personer i 
myndighetsutövande ställning. Vi anser att arbetet mot välfärdsbrottslighet bör 
inkludera även detta arbete och att det tydligare framgår av dokumenten redan i det här 
skedet, även om man fördjupar detta arbete senare. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Kent Kumpula (SD) lämnar följande särskilda yttrande: 
Det är anmärkningsvärt att kommunen inte beräknat omfattningen av felaktiga 
utbetalningar i detalj tidigare. Det måste finnas klara rutiner, kravställningar, kontroller 
och uppföljningar för att säkerställa att ingen utnyttjar välfärdssystemet. Processen för 
ersättningssystem får inte enbart vara en administrationskonstruktion, det är viktigt med 
regelbundna kontroller, mätbara verktyg, underlag, stickprover och oanmälda besök i de 
fall det är lämpligt för att säkerställa att pengar används till avsedda syften. 

Jennie Claesson (L) lämnar följande särskilda yttrande: 
Liberalerna står bakom förslaget att bekämpa välfärdsbrottslighet. Vi ser detta som en 
direkt attack mot vårt gemensamma skyddsnät och samhället i stort. Det är brott som 
främst skadar de individer som mest behöver samhällets stöd. 
För oss är det oacceptabelt att någon utnyttjar välfärdssystemet på ett felaktigt sätt. Det 
handlar inte bara om att tömma systemet på dess resurser, utan också om att 
underminera tilltron till vårt gemensamma skyddsnät. 
Välfärdsbrottslighet kan dessutom finansiera annan grov brottslighet, vilket får allvarliga 
konsekvenser för tryggheten i Uppsala kommun. Individer drabbas på ett direkt och 
oacceptabelt sätt. 
Branschorganisationer som till exempel Svenskt näringsliv har länge påpekat att detta är 
ett hot inte bara mot välfärden utan också mot företagen och dess anställda. Därför är 
det av yttersta vikt att utöka remissinstanserna som anges i ärendets bilaga 3 till att även 
inkludera relevanta externa aktörer. 
Liberalerna tycker det är viktigt att skydda och stärka vår gemensamma välfärd. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 133  

Namnbyte avseende Uppsala interreligiösa 
samverkansforum 
KSN-2022-01041 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att Uppsala interreligiösa samverkansforum byter namn till Uppsala 
interreligiösa råd. 

Sammanfattning 

Föreningar och församlingar som ingår i Uppsala interreligiösa samverkansforum har 
framfört önskemål om att Uppsala interreligiösa samverkansforum ska byta namn till 
Uppsala interreligiösa råd.  Detta för att denna form av samverkan mellan olika 
trosinriktningar ska benämnas på samma sätt i Uppsala som i andra svenska 
kommuner. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 145 
• Tjänsteskrivelse daterad 23 maj 2023 

Yrkanden 

Ken Kumpula yrkar avslag till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 

Ordföranden ställer arbetsutskottets förslag mot avslag och finner att 
kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Reservation 

Kent Kumpula (SD) reserverar sig mot beslutet med följande motivering: 
Sverigedemokraterna anser att det är olämpligt att kommunen har ett religiöst råd. 
Sverige är ett sekulärt land och religion ska därför särskiljas från politiken. Det oroar oss 
även att en betydande del av medlemmarna av forumet är islamiska organisationer, 
politisk islam är något som absolut inte får etablera sig inom kommunen. Kommunen 
behöver värna sina kärnuppdrag i större utsträckning, dialog med religiösa 
organisationer kan ske utan att för den del ha ett religiöst råd. Vi kommer därför inte 
stödja politiska initiativ för denna verksamhet. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 134  

Lån till Stiftelsen Jälla egendom för 
mjölkrobotar 
KSN-2023-01534 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att bevilja lån om 4,5 miljoner kronor till Stiftelsen Jälla Egendom för 
mjölkrobotar enligt ansökan. 

Sammanfattning 

Stiftelsen Jälla Egendom har inkommit med en ansökan om lån om totalt 4,5 miljoner 
kronor för att finansiera två mjölkrobotar som ska ersätta dagens system för mjölkning.  

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 138 
• Tjänsteskrivelse daterad 16 maj 2023 
• Bilaga1: Låneansökan från Stiftelsen Jälla egendom 
• Bilaga 2: Robotinvestering Jälla, konsultbolaget VÄXA 

Yrkanden 

Jonas Segersam (KD) yrkar bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 

Särskilda yttranden 

Kent Kumpula (SD) lämnar följande särskilda yttrande: 
Det bör noteras att stiftelsens ekonomi är väldigt pressad. Stiftelsen har haft stora 
problem i att implementera den ekologiska djurhållningen. Om Stiftelsen istället 
eftersträvat konventionellt lantbruk och marknadsmässighet i större utsträckning så 
hade de ekonomiska problemen troligtvis inte varit lika stora.    
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 135  

Svar på initiativärende om politisk styrning av 
mark- och exploateringsverksamhetens 
ekonomi 
KSN-2023-00563 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att besvara initiativärende om politisk styrning av mark- och 
exploateringsverksamhetens ekonomi med föredragningen i ärendet. 

Sammanfattning 

Initiativärende om politisk styrning av mark- och exploateringsverksamhetens 
ekonomi lämnades vid kommunstyrelsen 8 februari 2023. Initiativärendet lyfter att det 
idag saknas politiskt beslutade nyckeltal för verksamheten, vilket försvårar den 
politiska styrningen av exploateringsekonomin. 

Stadsbyggnadsförvaltningen har idag en åtgärd i kommunstyrelsens verksamhetsplan 
baserat på tidigare Nämndmål N1.1: Säkerställa långsiktigt hållbar styrning och 
redovisning av exploateringsverksamheten. Åtgärden, N1.1.1, är att Tydligare beskriva 
exploateringsverksamhetens långsiktiga ekonomiska konsekvenser i finansiella 
planeringsunderlag. Den aktivitet som kvarstår i åtgärden är att ta fram en lista över 
möjliga och lämpliga nyckeltal i syfte att dels ge stöd och erfarenhetsåterföring till 
verksamheten, dels att bättre kunna styra och följa upp projekten, och 
projektportföljen. Det är förvaltningens avsikt att återkomma till mark- och 
exploateringsutskottet under hösten 2023 med en rapportering av uppdraget. 

Beslutsunderlag 

• Mark- och exploateringsutskottets förslag 1 juni 2023 § 40 
• Tjänsteskrivelse daterad 15 maj 2023 
• Bilaga 1, initiativärende om politisk styrning av mark- och 

exploateringsverksamhetens ekonomi 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller mark- och exploateringsutskottets 
förslag. 

Särskilda yttranden 

Therez Almerfors (M), Ehsan Nasari (C) och Jonas Segersam (KD) lämnar följande 
särskilda yttrande: 
Det är positivt att det nu pågår ett arbete inom förvaltningen med att stärka den 
ekonomiska styrningen inom mark-och exploateringsverksamheten. Vi ser också fram 
emot att få en rapportering av lämpliga nyckeltal i syfte att bättre kunna styra och följa 
upp projekten samt projektportföljen. Våra partier lyfte frågan varför förvaltningen har 
infört ett projektstyrningssystem utan att först besluta om vilka nyckeltal vi vill följa upp i 
projekt och verksamhetsstyrningen. Vi anser att politiken bör besluta om nyckeltalen 
först, sen kan man genomföra upphandling av ett IT-system för att då också ha en 
kravställning att utgå ifrån. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 136  

Uppföljning av budget för 
exploateringsprojekt per mars 2023 
KSN-2023-01352 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att godkänna nya budgetar för projekt i enlighet med ärendets bilaga 2, samt 
2. att godkänna upprättade rapporter med begäran om reviderad budget med 

tillhörande åtgärdsförslag enligt ärendets bilaga 3. 

Sammanfattning 

Kommunstyrelsen beslutade den 8 februari 2022 paragraf 3 om en ny ordning för 
ekonomiska beslut i exploateringsprojekt. Beslutet innebär bland annat att en samlad 
rapportering av alla exploateringsprojekt ska ske två gånger årligen vid ordinarie 
uppföljning per 31 mars och 31 augusti. Detta ärende avser uppföljningen per 31 mars. 
Prognosen för alla exploateringsprojekt rapporteras genom en sammanställd lista. De 
projekt som avviker mer än de avvikelseramar som finns beslutade kräver nytt 
budgetbeslut. Vid uppföljningstillfället avvek 26 av exploateringsverksamhetens 
185 projekt från sina beslutade utrednings- eller genomförandebudgetar mer än tillåtet 
enligt avvikelseramarna och kräver därför nya budgetbeslut. 

Jämfört med tidigare beslutade budgetar för projektportföljen i sin helhet visar 
prognoserna per 31 mars 2023 sammantaget ett lägre netto om cirka 191 miljoner 
kronor. Portföljen sträcker sig till år 2050 och innehåller antaganden om framtida 
exploatering som omfattar hög osäkerhet och risk. Ett arbete pågår för att få fram en 
rimlig prognos för hela projektportföljen. Den uppgår i sin obearbetade form till ett 
överskott på 6,8 miljarder.  

Beslutsunderlag 

• Mark- och exploateringsutskottets förslag 1 juni 2023 § 41 
• Tjänsteskrivelse daterad 15 maj 2023 
• Bilaga 1, Översikt samtliga projekt 
• Bilaga 2, Projekt med avvikelser som kräver nytt budgetbeslut 
• Bilaga 3, Avvikelserapporter för projekt som kräver nytt budgetbeslut 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller mark- och exploateringsutskottets 
förslag. 

Särskilda yttranden 

Therez Almerfors (M) lämnar följande särskilda yttrande: 
Vi ser mycket positivt på att man nu har fått till denna förbättrade kostnadskontroll som 
underlättar för politisk insyn. Men vi önskar även se en ökad koppling till politiken för att 
bättre kunna prioritera projekten utifrån hur kalkylerna förändras över tid.  
Särskilt i ekonomiskt ansträngda lägen med höga kostnadsutvecklingar är det viktigt att 
kunna agera snabbt då kostnaderna för flertalet projekt inte kommer kunna stabiliseras 
inom en snar framtid.  
Den politiska styrningen behöver öka så att projekt som saknar större samhällsvinster 
och som dessutom går med kraftiga underskott borde avbrytas. Men också för att 
tydligare få en helhetsbild så att vi kan säkerställa vad som är kvalitativa projekt som 
stärker Uppsala och som svarar mot ett faktiskt behov så att vi värnar skattebetalarnas 
pengar 

Kent Kumpula (SD) lämnar följande särskilda yttrande: 
Vi ser redan nu fördyringar kopplade till de sydöstra stadsdelarna. Stora 
utvecklingsprojekt riskerar att leda till negativa ekonomiska konsekvenser som idag är 
svåra att förutse. För att projekten skall lyckas bör de ske stegvis och varsamt, samt med 
en ökad utspridning över hela kommunen. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 137  

Åtgärder för en ekonomi i balans för mark- och 
exploateringsverksamheten 
KSN-2023-01586 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att godkänna redogörelsen av åtgärder för en ekonomi i balans enligt denna 
tjänsteskrivelse, samt 

2. att ge stadsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att genomföra åtgärderna och 
löpande återrapportera arbetet till mark- och exploateringsutskottet.  

Sammanfattning 

Mark- och exploateringsverksamheten genererade för året 2022 ett negativt resultat. 
Anledningarna till detta är flera. Oroligheterna på marknaden till följd av inflation, 
ränteläge och andra faktorer till följd av Rysslands krig mot Ukraina ledde främst till 
lägre försäljningsintäkter för 2022 än prognostiserat. Det negativa resultatet förklaras 
också av flera engångskostnader som uppkommit i inventeringar och ökad kunskap 
om hur exploateringsekonomi ska hanteras. 

Mark- och exploateringsverksamheten ser främst två utmaningar för att över tid skapa 
förutsättningar för en ekonomi i balans: projektportföljens innehåll och den ökade 
komplexiteten i samhällsplaneringen. Projektportföljens innehåll behöver ses över 
utifrån bedömt marknadsdjup, för både bostäder och verksamhetsmark, i förhållande 
till de kvantitativa mål som idag styr verksamheten med avseende på mängden projekt 
som genomföras på kommunal mark. Samhällsplaneringen har blivit mer komplex 
genom bland annat ökade lagkrav vilket gör att framför allt de stora projekten på 
kommunal mark driver större kostnader i tidigt skede. Detta gör att verksamhetens 
arbetssätt behöver ses över för att öka effektiviteten. 

Beslutsunderlag 

• Mark- och exploateringsutskottets förslag 1 juni 2023 § 42 
• Tjänsteskrivelse daterad 17 maj 2023 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Yrkanden 

Erik Pelling (S) yrkar bifall till mark- och exploateringsutskottets förslag. 

Therez Almerfors (M) Ehsan Nasari (C) och Jonas Segersam (KD) yrkar: 
att under styrning och prioritering lägga till: förbättra kostnadskontrollen och kopplingen 
till politiken för en bättre prioritering av projekt, 
att under punkten åtgärder för förändrade arbetssätt lägga till en punkt om att 
kontinuerligt se över vilka kommunala projekt som kan övergå till privata 
utvecklingsprojekt 

Erik Pelling (S) yrkar avslag till Therez Almerfors (M) med fleras tilläggsyrkande. 

Beslutsgång 

Ordföranden ställer först Therez Almerfors (M) med fleras yrkande mot avslag och 
finner att kommunstyrelsen avslår yrkandet. 

Ordföranden finner därefter att kommunstyrelsen bifaller mark- och 
exploateringsutskottets förslag. 

Reservation 

Närvarande ledamöter (M) och (KD) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez 
Almerfors (M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Den politiska styrningen behöver öka för att möjliggöra bättre prioriteringar i 
exploateringsprojekten.  
I detta läge med inflation och ränteutveckling måste vi bryta trenden med höjda utgifter 
och kostnader. Vi behöver en mångfald av aktörer i utvecklingen av framtidens Uppsala 
och föreslog därför att vi bör kontinuerligt se över vilka kommunala projekt som kan 
övergå till privata utvecklingsprojekt. Kommunen kan inte, bör inte och ska inte göra allt 
och här behöver vi möjliggöra för fler att vara med att ta ansvar för att utveckla vår 
kommun. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Närvarande ledamöter (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Vi har ett förändrat omvärldsläge och samhällsekonomiskt svårt läge i Sverige med höga 
räntor, inflation och lågkonjunktur. Med stor sannolikhet kommer de kommande åren att 
vara tuffa med ett betydligt mer utmanande marknadsläge. Därför är det viktigt att vår 
mark-och exploateringsverksamhet snabbt ställer om till det rådande marknadsläget 
och anpassar sin kostnadskostym. Vi behöver också hitta ännu mer effektiva arbetssätt. 
Därför är det är positivt att vi nu ser över såväl styrning som arbetssätt.  
Samtidigt är det av stor vikt för Centerpartiet att exploateringsekonomi inte får för stor 
vikt i Uppsala kommuns fortsatta samhällsbyggnadsplanering. Vi måste tänka 
långsiktigt och behöver säkerställa att det finns en balans mellan formulerade mål så att 
dessa omfattar samtliga hållbarhetsperspektiv. 
I kommunrevisionens senaste granskningen av kommunens styrning av 
hållbarhetsaspekter i verksamheten framhålls det exempelvis att kommunens mål 
kopplade till social hållbarhet kan konkretiseras i större utsträckning för att tydliggöra 
arbetet på politisk nivå. Detta är något som vi från Centerpartiet har efterfrågat vid flera 
tillfällen kopplat till stadsbyggnadsfrågorna.  

Särskilda yttranden 

Kent Kumpula (SD) lämnar följande särskilda yttrande: 
Sverigedemokraterna vill utveckla kommunen stegvis och varsamt. Det är viktigt att 
kommunens exploateringsverksamhet upprätthåller en ekonomi i balans och att 
kommunen tar hänsyn till det nya kostnadsläget och rådande lågkonjunktur. Stora risker 
kan uppstå i fall kommunen ger sig in i stora projekt som är svåra att förutse utgången 
på, exempelvis det gigantiska projektet för de sydöstra stadsdelarna. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 138  

Uppdrag att ta fram förslag till 
planeringsstrategi för översiktsplaneringen 
KSN-2023-01011 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att uppdra till stadsbyggnadsförvaltningen att ta fram ett förslag till 
planeringsstrategi för översiktsplaneringen enligt föredragningen. 

Sammanfattning 

Översiktsplanen är, i enlighet med plan- och bygglagen (PBL), kommunens samlade 
strategi för hur mark, vatten och bebyggelse ska användas, utvecklas och bevaras för 
att säkerställa en långsiktigt hållbar utveckling. Den ska visa hur kommunen tänker ta 
hänsyn till allmänna intressen samt hur riksintressen ska tillgodoses och hur 
miljökvalitetsnormer ska följas. Varje kommun ska ha en aktuell översiktsplan. För att 
uppfylla det kravet ska det antingen finnas en nyantagen översiktsplan inom 
24 månader efter ett val, eller inom samma tidsrymd, en så kallad planeringsstrategi 
som godkänts i kommunfullmäktige (PBL 3 kapitlet § 23). Planeringsstrategin har 
ersatt den tidigare "aktualitetsprövningen" i lagstiftningen. I planeringsstrategin ingår 
att kommunfullmäktige uttalar sig om översiktsplanens aktualitet.  

Den nu gällande översiktsplanen antogs i november 2016. En aktualitetsförklaring av 
översiktsplanen godkändes i kommunfullmäktige 2 november 2020, § 458. 
Översiktsplanen förklarades vara aktuell, men hastigheten och 
hållbarhetsutmaningarna i samhällsutvecklingen motiverade en revidering. 
Kommunstyrelsen gav därför 16 juni 2021, § 173, stadsbyggnadsförvaltningen direktiv 
till en sådan revidering, med en tidplan som innebar antagande senast augusti 2024, 
inom 24 månader efter valet. 

Gällande översiktsplan tillsammans med fördjupade översiktsplaner har en inriktning 
för struktur och utformning som möjliggör en utveckling av Uppsala som är nödvändig 
för att möta tillväxten på ett hållbart sätt. För att säkerställa en bred och inkluderande 
process om inriktningen för samhällsbyggandet och översiktsplanen behöver 
tidplanen för översiktsplanerevideringen justeras och ett tilläggsdirektiv för arbetet tas 
fram. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Det innebär också att antagandet av en reviderad översiktsplan kommer att dröja till 
efter september 2024 vilket aktualiserar behovet av en planeringsstrategi. För att 
säkerställa fortsatt effektivitet, hållbarhet och för att uppfylla lagkraven inom 
samhällsbyggnadsområdet behöver en planeringsstrategi tas fram. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 12 juni 2023 § 154 
• Tjänsteskrivelse daterad 8 juni 2023 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag 

Särskilda yttranden 

Therez Almerfors (M) lämnar följande särskilda yttrande: 
När kommunfullmäktige fattade beslut om aktualitetsförklaring av översiktsplanen i 
november 2020 betonade vi den sena hanteringen av en för kommunen mycket viktig 
plan. Kommunen hade behövt ta en ny översiktsplan redan då och när styret valde en 
annan väg betonade vi att det i vart fall behövdes tas fram under nästkommande 
mandatperiod. Det blev också beslutet. Nu är vi inne i nästa mandatperiod och det är 
beklagligt att vi bara har att ta ställning till en planeringsstrategi.  
Dessutom eftersom den helt går emot den tidsplan för arbetet med Översiktsplanen som 
antogs i stor enighet innan valet. Vi har vid flera tillfällen lyft fram att Uppsala kommun är 
en politiskt styrd organisation och att förvaltningen bör följa och arbeta efter fattade 
politiska beslut, och annars att nya beslut fattas med annan inriktning. Det har inte 
presenterats på över sex månader trots att vi lyft det.  
Kommunstyrelsens arbetsutskott har haft en lång dialog kring kommunens 
översiktsplanering och att styret då väljer att lägga fram detta ärende bara några dagar 
innan kommunstyrelsen är inte en ansvarsfull hantering. Moderaterna anser att det är 
viktigt för såväl kommunens stabilitet som för ekonomin att vi kan nå en bredare samsyn 
i dessa frågor.  
Att vi skjuter ytterligare på översiktsplanen för att nå en bredare dialog kan dessutom ses 
om ett underkännande av hela denna mandatperiods styre. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Jonas Segersam (KD) lämnar följande särskilda yttrande: 
Äntligen får vi upp ett formellt ärende att ändra den planering som majoriteten i 
fullmäktige (S V MP och UP) redan ändrat på eftersom det inte har funnits något politiskt 
stöd för en ändring av översiktsplanen. 
Nu hankar sig minoritetsstyret fram en stund till genom att skjuta översiktsplanen på 
framtiden, med hjälp av det här beslutet. Vi är tacksamma att verkligheten nu också 
återspeglas i politiska beslut och inte bara i hemliga uppgörelser med partier som vill 
låtsas att de är i opposition trots överenskommelser med styret. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 139  

Tilläggsdirektiv till revidering av 
översiktsplanen 
KSN-2021-00190 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att anta tilläggsdirektiv för revidering av översiktsplan för Uppsala 
kommun enligt bilaga 1. 

Sammanfattning 

Översiktsplanen är, i enlighet med plan- och bygglagen (PBL), kommunens samlade 
strategi för hur mark, vatten och bebyggelse ska användas, utvecklas och bevaras för 
att säkerställa en långsiktigt hållbar utveckling. Den ska visa hur kommunen tänker ta 
hänsyn till allmänna intressen samt hur riksintressen ska tillgodoses och hur 
miljökvalitetsnormer ska följas. Varje kommun ska ha en aktuell översiktsplan.  

Den nu gällande översiktsplanen antogs i november 2016. En aktualitetsförklaring 
godkändes i kommunfullmäktige 2 november 2020 § 458. Översiktsplanen förklarades 
vara aktuell, men hållbarhetsutmaningarna och hastigheten i samhällsutvecklingen 
motiverade en revidering. Kommunstyrelsen gav 16 juni 2021 § 173 
stadsbyggnadsförvaltningen direktiv om revidering av översiktsplanen. I direktivet 
anges målinriktningar och geografiska fokusområden samt exempel på tematiska 
områden för hållbar samhällsutveckling. Direktivet anger att ett antagande ska ske 
senast september 2024.  

För att säkerställa en bred och inkluderande process om inriktningen för 
samhällsbyggandet och översiktsplanen har detta tilläggsdirektiv utarbetats, med 
bland annat en förstärkt dialogprocess, ökat medborgarinflytande och förlängd 
tidplan.  

Grunden för revideringen är att gällande översiktsplan tillsammans med fördjupade 
översiktsplaner har en inriktning för struktur och utformning som bekräftar den 
inriktning som utvecklingen av Uppsala även ska ha framgent. Grundstrukturen i 
planen möjliggör också utveckling som är nödvändig för att möta tillväxten i Uppsala 
på ett hållbart sätt.  
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 12 juni 2023 § 155 
• Tjänsteskrivelse daterad 8 juni 2023 
• Bilaga 1, Tilläggsdirektiv för revidering av översiktsplan för Uppsala kommun 

daterad 26 maj 2023. 
• Bilaga 2, Projektdirektiv för revidering av översiktsplanen, KS 16 juni 2021 § 173. 

Yrkanden 

Therez Almerfors (M), Ehsan Nasari (C) och Jonas Segersam (KD) yrkar: 
att följande tillägg görs till punkt 5: Ny bebyggelse ska tillåtas i stadens omland, 
att följande tillägg görs till punkt 7: Även representanter för invånare och aktörer i andra 
delar av Uppsala och på landsbygden ska involveras i dialogen för att säkerställa att 
även dessa ska ha god tillgänglighet till innerstaden. 
att följande tillägg görs till punkt 8: Det tas fram en ny fördjupad översiktsplan för 
sydöstra stadsdelarna där trygghet och trivsel överordnas täthet, 
att följande tillägg görs till punkt 9: Översiktsplanen ska säkerställa att kvalitet 
prioriteras över kvantitet och trivsel och trygghet över täthet i stadsplaneringen. 
Byggandet ska även inriktas mot trädgårdsstäder och egnahemsområden så att fler ska 
ha möjlighet äga sitt boende, 
att punkt 10: ”Översiktsplanens inriktning för bebyggelseutvecklingen ska vara en hög 
grad av blandad bebyggelse och upplåtelseformer, ända ner till kvartersnivå.” utgår och 
ersätts med: ”Översiktsplanens inriktning för bebyggelseutvecklingen ska vara en hög 
grad av blandad bebyggelse och upplåtelseformer. Fokus på småhusbebyggelse bör 
öka.”, 
att följande tillägg görs till punkt 11: Trafikplanen ska ta höjd för enkelt, effektivt och 
framkomligt resande med alla trafikslag, inklusive egen bil. Dessutom ska behov som 
kommer av elektrifiering och autonomisering beaktas i utformningen. 

Kent Kumpula (SD) yrkar bifall till Therez Almerfors (M) med fleras yrkande. 

Erik Pelling (S) yrkar avslag till Therez Almerfors (M) med fleras yrkande. 

Beslutsgång 

Ordföranden ställer Therez Almerfors (M) med fleras yrkande mot avslag och finner att 
kommunstyrelsen avslår yrkandet. 

Ordföranden finner därefter att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Reservationer 

Närvarande ledamöter (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Uppsala är en attraktiv universitetsstad och vi ska vara glada över att vi är en kommun 
som människor vill flytta till, snarare än en kommun som människor flyr ifrån. Varje år 
växer Uppsala kommun med flera tusen invånare, det förpliktigar och ställer krav på en 
långsiktigt hållbar planering för hur stad och landsbygd ska utvecklas. För att fler ska 
kunna komma hit, leva, bo och bilda familj här behövs fler bostäder, fler arbeten och 
attraktiva boendemiljöer Det ska vara enkelt att bygga i Uppsala, samtidigt som hänsyn 
ska tas till befintlig bebyggelse. 
Vi vill se en attraktiv utveckling av Uppsalas innerstad med god tillgänglighet till city för 
alla Uppsalabor, därför bör även boende på landsbygden involveras i dialogen för 
innerstadsutvecklingen. Framkomligheten till och i city ska säkras och beaktan ska tas till 
såväl elektrifiering som autonomisering av fordonsflottan.   
Moderaterna vill säkra utveckling och tillväxt för företag och akademi i Uppsala och då 
behövs bättre kommunikationer, fler bostäder och verksamhetsmark. Vi gläds åt den 
moderatledda regeringens besked om full finansiering och byggstart av nya 
järnvägsspår till Arlanda så att vi får fyra spår till Stockholm. Vi ser att det är viktigt att 
utbyggnaden i bland annat de sydöstra stadsdelarna sker med respekt för dem som 
redan bor där. Vi vill se en inriktning med fler småhus, färre höghus och minskad täthet 
genom mycket färre antal bostäder eller ett större utbyggnadsområde. För detta vill vi ta 
fram en ny fördjupad översiktsplan för södra staden.  
Det är av stor vikt att ett så viktigt styrande dokument som en översiktsplan tas fram i stor 
enighet. Det ger långsiktiga planeringsförutsättningar för oss som i dag bor i Uppsala, för 
näringslivet och för kommunen. Alla behöver vi tydliga spelregler för att prioritera 
framtida investeringar. 
För oss Moderater är det självklart att hela Uppsala ska leva och utvecklas. En stor 
skillnad mellan Moderaterna och vänsterstyret är synen på äganderätten och 
möjligheten för människor att få utveckla sina fastigheter. Vi vill att ny bebyggelse tillåts i 
stadens omland eftersom markägare som äger och brukar sina fastigheter har stor 
kunskap och kännedom om markens lämplighet. Vill vi ha en levande landsbygd måste 
människor tillåtas att bygga och bo någonstans. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Närvarande ledamöter (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Uppsala är en attraktiv kommun som många vill flytta till. Från 1990 och framåt har 
Uppsala vid sidan om de tre storstads- och arbetsmarknadsregionerna haft den största 
folkökningen i Sverige. Enligt Boverket är Uppsala också en av de kommuner som byggt 
flest bostäder per invånare. Med våra två universitet, starka arbetsmarknad och 
närheten till Arlanda kommer vi att fortsatt ha en stark tillväxt. Det är i grunden positivt 
och helt nödvändigt för att trygga företagens och välfärdens kompetensförsörjning, samt 
finansiering av skola, vård och omsorg.  
Vi vill se en attraktiv utveckling av Uppsalas innerstad med god tillgänglighet till city för 
alla Uppsalabor, därför bör även boende på landsbygden involveras i dialogen för 
innerstadsutvecklingen. Framkomligheten till och i city ska säkras och beaktan ska tas till 
såväl elektrifiering som autonomisering av fordonsflottan.   
För Centerpartiet är det viktigt att tillväxten sker rättvist, det vill säga att både stad och 
land tar del av investeringarna. Det är också viktigt att tillväxten sker i balans med 
ekologiska och sociala hållbarhetsaspekter. Och sist men inte minst, de demokratiska 
värdena och medborgarnas inflytande måste värnas.  
2017 ingick Uppsala kommun in i ett avtal med staten om bostadsbyggande genom ett 
så kallad förhandlingsuppdrag, det som i media benämns för 4-spårsavtalet. Det var en 
process som med facit i hand gick alldeles för fort. Uppsala kommun förhandlade bort sitt 
planmonopol i utbyte mot att svenska staten skulle investera i två nya järnvägsspår 
mellan Uppsala och Stockholm. Järnvägsinvesteringar är ett statligt ansvar och två nya 
järnvägsspår mellan Uppsala och Stockholm är ett nationellt intresse. Projektet 4-spår 
Uppsala står sig väldigt starkt i Trafikverkets projektportfölj och bedöms 
samhällsekonomiskt lönsamt. Uppsala är på god väg att få två nya järnvägsspår, vilket 
är otroligt viktigt för hela vårt län och norra Sverige.  
Centerpartiet röstade som enda parti nej till det ohållbara avtal som Uppsala kommun 
tecknade med staten 2017. Vi vill se en annan inriktning i utvecklingen av de sydöstra 
stadsdelarna, med mindre bebyggelse, mer grönområden och trivsamma boendemiljöer. 
För detta vill vi ta fram en ny fördjupad översiktsplan för södra staden.  
Det är av stor vikt att ett så viktigt styrande dokument som en översiktsplan tas fram i stor 
enighet. Det ger långsiktiga planeringsförutsättningar för oss som i dag bor i Uppsala, för 
näringslivet och för kommunen.  
För oss Centerpartister är det självklart att hela Uppsala ska leva och utvecklas. Vi vill att 
ny bebyggelse tillåts i stadens omland eftersom markägare som äger och brukar sina 
fastigheter har stor kunskap och kännedom om markens lämplighet. Vill vi ha en levande 
landsbygd måste människor tillåtas att bygga och bo någonstans. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Närvarande ledamöter (KD) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Översiktsplanearbetet har ofta varit blocköverskridande och med en ambition att ha så 
brett stöd som möjligt. Det har funnits en del nyanser i skillnader när det gäller synen, 
tyvärr har nu de politiska skillnaderna skärpts – vi välkomnar dock ambitionen att lyssna 
mer på invånare och andra aktörer.  
Enligt ny lagstiftning ska en översiktsplan tas fram varje mandatperiod, men eftersom 
Uppsala kommun nu har ett styre som tillträdde efter valet som inte har majoritet för sin 
politik skjuts översiktsplaneringen till nästa mandatperiod. 
Vi är överens om de stora dragen som anges i tilläggsdirektiven men saknade 
omnämnanden av landsbygden och vikten av att utveckla innerstaden på ett sätt som 
involverar även de boende på landsbygden och i ytterområdena i Uppsala.  
Vi tycker också det saknades skrivningar om att vi behöver bygga fler småhus, och 
trädgårdsstäder och egnahemsområden, både utanför och i Uppsala. Fler människor 
behöver kunna få ett boende som de själva önskar, och som innebär att graden av 
ägande ökar så att ännu fler kan vara en större del av samhällsgemenskapen. 
Uppsala har vuxit med cirka 100.000 invånare de senaste 40 åren, och om denna 
tillväxttakt håller i sig behöver vi bli bättre på att hämta igen de brister som uppstått i 
den sociala och fysiska infrastrukturen. Uppsala ska vara en kommun med en egen 
identitet, inte ett bihang till Stockholm eller en samling miljonprogramsområden med 
förortsprägel. Redan idag finns köskyltar på E4 vilket är ett tydligt exempel på bristerna i 
väginfrastrukturen. Tågtrafiken behöver dimensioneras på ett sätt som täcker 
efterfrågan, vilket nu M-KD-L-regeringen säkrat finansiering för. Äldreboenden, skolor och 
arbetsplatser måste finnas som täcker behoven för en växande befolkning. Vi klarar oss 
inte utan civilsamhället och alla familjer och enskilda personer som finns i vår kommun 
för denna utveckling, något som det offentliga behöver vara tydligare med att erkänna. 

Kent Kumpula (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget yrkande. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

§ 140  

Hemställan till Regeringen om att justera vissa 
delar i avtalet avseende bostadsbyggande 
Bergsbrunna med omgivningar, Södra staden 
och ”Nysala” i Uppsala kommun 
KSN-2023-01817 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att ge kommunstyrelsens presidium i uppdrag att initiera och genomföra en 
förhandling av avtalet i enlighet med föredragningen i detta ärende reviderad 
enligt Erik Pelling (S) med fleras yrkande. 

Sammanfattning 

Staten, region Uppsala och Uppsala kommun har ingått ett trepartsavtal (avtalet) 
avseende bostadsbyggande Bergsbrunna med omgivningar, Södra staden och 
”Nysala” i Uppsala kommun 2018-01-29 § 16 (regeringens dnr N2017/07384/PBB). 

Sedan avtalets ingående har kommunen fortlöpande uppfyllt sina åtaganden och har 
genom det hittillsvarande arbetet fördjupat kunskapen om förutsättningarna för att 
uppfylla avtalets alla delar. För att stärka kommunens förmåga att fullfölja sina 
åtaganden föreslås att vissa delar i avtalet justeras. 

Grundläggande delar i avtalet så som mängd arbetsplatser och bostäder samt 
hållbarhetsåtaganden är inte föremål för förhandlingen. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 12 juni 2023 § 156 
• Tjänsteskrivelse daterad 8 juni 2023 
• Bilaga 1, kartbilaga  
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Yrkanden 

Erik Pelling (S), Hanna Victoria Mörck (V) och David Ling (MP) yrkar: 
att bland omflyttningsområden inkludera områden längs Dalabanan och därmed göra 
följande revideringar i ärendet: 
Punkt 2 stycke 1 ersätts med: I avtalet lägga till omflyttningsområden längs 
spårvägslinjen (Ulleråker, Rosenlund, andra delar av Gottsunda med mera) samt längs 
Ostkustbanan norrut (Storvreta, Vattholma och Skyttorp) och längs Dalabanan (Vänge 
och Järlåsa). 
Punkt 2 stycke 3 ersätts med: Kommunen vill mot bakgrund av rådande förhållanden att 
tilläggs- eller omflyttningsområden enligt hemställans bilaga 1 samt de prioriterade 
tätorter som nämns i första stycket till denna punkt läggs till i avtalet som 
reservområden. Områdena bildas för det fall en utbyggnad enligt avtalets intentioner 
inte är möjlig. Reservområdena är lokaliserade utmed spårvägssträckningen och bidrar 
genom ökat resandeunderlag till den nya järnvägsstation som etableras i södra Uppsala 
genom Trafikverkets försorg. Längs Ostkustbanan norrut samt längsmed Dalabanan 
uppstår också nyttor av fyrspårsutbyggnaden, den nya järnvägsstationen i södra 
Uppsala och den planerade uppgraderingen av Uppsala C. Åtgärderna bidrar i olika 
utsträckning till ökad kapacitet och attraktivare resmönster för boende och arbetsplatser 
inom geografin. Dessa vinster stödjs av den utvecklingsinriktning som ges av kommunens 
översiktsplan (2016) och det är därför rimligt att orternas utveckling kan ges en status 
som tilläggs- eller omflyttningsområden. 

Therez Almerfors (M), Ehsan Nasari (C) och Jonas Segersam (KD) yrkar att ärendet 
återremitteras med följande motivering: 
att ärendet återremitteras i syfte att fördjupa den politiska förankringen om hur en 
omförhandling ska gå till, och vilket innehåll den ska ha. Bland annat för att inte 
inkludera spårvägen och för att justera punkt två till att i avtalet ändra avtalsområdet för 
bostadsbyggandet till att omfatta hela kommunen och justering i punkt tre till att helt ta 
bort årtalet för såväl planering som färdig utbyggnad. 

Kent Kumpula (SD) yrkar i första hand bifall till Therez Almerfors (M) med fleras 
återremissyrkande och i andra hand avslag till arbetsutskottets förslag. 

Jennie Claesson (L) yrkar bifall till arbetsutskottets förslag samt till Erik Pelling (S) med 
fleras tilläggsyrkande. 
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Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Beslutsgång 

Ordföranden ställer först Therez Almerfors (M) med fleras återremissyrkande mot att 
avgöra ärendet idag och finner att kommunstyrelsen beslutar att avgöra ärendet idag. 

Ordföranden ställer därefter arbetsutskottets förslag, reviderat enligt Erik Pelling (S) 
med fleras yrkande, mot avslag och finner att kommunstyrelsen bifaller det reviderade 
förslaget. 

Reservationer 

Närvarande ledamöter (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Vi moderater vill säkra utveckling och tillväxt för företag och akademi i Uppsala och vet 
att det kräver bättre kommunikationer, fler bostäder och verksamhetsmark. Vi gläds 
därför åt den moderatledda regeringens besked om full finansiering och byggstart för 
fyrspåret, det är ett styrkebesked för hela Uppsala kommun.  
Vi ser att det är viktigt att utbyggnaden i de sydöstra stadsdelarna sker med respekt för 
dem som redan bor där och vill se en inriktning med fler småhus, färre höghus och 
minskad täthet genom mycket färre antal bostäder eller ett större utbyggnadsområde. Vi 
vill också få till en bättre medborgardialog där boende involveras i tidigare skeden, detta 
för att få till så bra byggnationer som möjligt i områden där människor också vill bo.  
Från oppositionen har vi hela tiden velat få till en bra dialog för att säkerställa långsiktigt 
hållbara beslut. Att styret väljer att skriva fram detta ärende med bara ett par dagars 
varsel visar dock på oviljan att nå en bredare samsyn i dessa frågor.  
Det behövs ett ordentligt omtag i byggplanerna i södra Uppsala och det som nu föreslås 
är inte alls i den dignitet som vi ser som nödvändig. Hemställan hade behövt ta en 
bredare ansats i stället för att smalnas ner. Uppsalapolitiken behöver generellt få en 
betydligt större rådighet över var och när det ska byggas. 

  



Sida 41 (53) 

 

Kommunstyrelsen Datum: 
Protokoll 2023-06-14 

Protokollet är justerat elektroniskt. 
De elektroniska underskrifterna återfinns sist i protokollet. 

Utdragsbestyrkande 
 

Närvarande ledamöter (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
2017 ingick Uppsala kommun in i ett avtal med staten om bostadsbyggande genom ett 
så kallad förhandlingsuppdrag, det som i media benämns för 4-spårsavtalet. Det var en 
process som med facit i hand gick alldeles för fort. Uppsala kommun förhandlade bort sitt 
planmonopol i Södra Uppsala i utbyte mot att svenska staten skulle investera i två nya 
järnvägsspår mellan Uppsala och Stockholm. Järnvägsinvesteringar är ett statligt ansvar 
och två nya järnvägsspår mellan Uppsala och Stockholm är ett nationellt intresse.  
I en utvärdering genomförd av Statskontoret har det däremot konstaterats att denna typ 
av förhandlingsform, som Uppsala kommun genomförde med staten, går snabbt men på 
bekostnad av vissa andra värden. Till exempel är den demokratiska insynen sämre och 
det finns risk för sämre beslutsunderlag. Det konstateras också att det finns risker för 
undanträngningseffekter av andra investeringar. Negativa effekter som är påtagliga i vår 
kommun.  
Nio olika föreningar har bildats sedan 2017 för att påtala risker med de nuvarande 
byggplaner som kommunen har i sydöstra och södra Uppsala. Det handlar om stora 
ekologiska värden, risk för Uppsalas dricksvattenförsörjning och att en ny stadsdel med 
sociala problem byggs upp när så stor mängd bostäder ska byggas på relativ liten yta, 
och under en i sammanhanget kort tidsperiod. Föreningarnas upplevelse är dock att 
medborgarinflytandet alltmer har kommit att åsidosättas i kommunens 
samhällsplanering.  
Under våren öppnade det nuvarande styret (S,V,MP) och deras samarbetsparti UP upp för 
en omförhandling med staten. Det har förts workshops med oppositionen för att hitta en 
linje i omförhandlingen. Från oppositionen har vi löpande efterfrågat hur arbetet med 
omförhandlingen fortlöper. Med en arbetsdags varsel blir vi extrainkallade till 
kommunstyrelsens arbetsutskott där ärendet om hemställan till regeringen ska 
behandlas. Utan ha haft en avstämning och förankring med oppositionen om innehållet 
ska besluta fattas, återigen med en knapp majoritet. Från Centerpartiet anser vi att det 
är fel ingångsvärden i förhandlingen och fortsatt problematisk att vi har ett styre som 
med knappa majoritet driver igenom viktiga beslut om Uppsalas utveckling. 
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Närvarande ledamöter (KD) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Detta ärende är en god illustration på oförmågan hos Socialdemokraterna att förankra 
viktiga framtidsbeslut med opposition och få till breda lösningar för kommunens framtid. 
Vi yrkade därför återremiss för att vi i KSAU och kommunstyrelsen skulle kunna diskutera 
innehållet i förslaget till omförhandling, och få en bred politisk diskussion om vad som är 
lämpligt och tillbörligt att göra i den här situationen. Vi hade svårt att förstå brådskan att 
fatta beslut innan sommaren.  
Vi har hela tiden fört fram behovet av en förnyad diskussion med staten när det gäller 
utbyggnaden i södra Uppsala och Knivsta. Vi har särskilt påpekat vikten av att samordna 
intressena från Uppsala och Knivsta, så att man exempelvis kan göra 
stationsutbyggnaden utifrån gemensamma intressen. 
När S-M-V-MP-C-majoriteten förlorade väljarnas förtroende i Knivsta 2022 så föll stödet 
för en utbyggnad av Knivsta Centrum och Alsike som utpräglade förorts-centra á la 
miljonprogramsmodell. Därför är det tveksamt om det kommer finnas något stöd för en 
ny järnvägsstation i Alsike. Utifrån det perspektivet är det ännu viktigare att 
utbyggnaden av en ny järnvägsstation – Södra Uppsala – nära kommungränsen också 
kan betjäna de norra delarna av Knivsta kommun. Vi kristdemokrater har också hela 
tiden drivit linjen att bostadsbyggnad bör göras i det skogsområde som ligger mellan 
järnvägen och E4, ”Nysala”, som över huvud taget knappt nämns i förslaget till beslut. 
Vi ville också i vår budget inför valet 2022 lägga utbyggnaden i Ulleråker på is, därför 
tycker vi att föreliggande utpekade områden är dåliga som alternativ, och vill hellre satsa 
på småhus i stället för höghus. Vår linje att stoppa spårvägsutbyggnaden för att få en 
bredare förankring i stort är en del av detta, och vår grundläggande kritik kvarstår mot 
att vänsterstyret sedan 2014 med minsta möjliga marginal pressat igenom spårvägs- och 
höghusbyggnadsplanerna. 
Om en diskussion ska föras med staten är det för Kristdemokraternas del självklart att 
Therez Almerfors kan företräda oppositionen eftersom hon är vald som representant för 
den största oppositionskonstellationen, och dessutom företräder huvudlinjen i alla 
oppositionspartiers politik på det här området. Det är också viktigt att ha med en person i 
förhandlingen som företräder ett regeringsparti. 
Det hade dock varit bra om presidiet har några möten så att alla tre personer som där 
ingår kan vara förberedda på förhandlingen. På kommunstyrelsen fick vi veta att alla 
presidiets möten efter valet har ställts in, utom ett. 

Kent Kumpula (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget yrkande med 
följande motivering: 
Sverigedemokraterna vill att hela Uppsalapaketet omförhandlas med staten. Vi vill 
bygga ut Uppsala stegvis och varsamt. De sydöstra stadsdelarna bör inte 
överexploateras, utan en betydande del av projektet borde ske utspritt på olika delar av 
landsbygden. Vi vill inte se ett nytt miljonprogram. Vad gäller de sydöstra stadsdelarna 
förordar vi BRT istället för spårväg, ett både billigare och flexiblare alternativ. Med 
anledning av ovanstående kan vi inte bifalla förslaget till beslut. 
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Särskilda yttranden 

Jennie Claesson (L) lämnar följande särskilda yttrande: 
Liberalerna skulle helst ha undvikit en omförhandling givet riskerna att det kan skada 
avtalet. Trots detta, stödjer vi förslaget om att justera vissa delar som lagts fram. 
Fyrspårsavtalet är oerhört viktigt med sina åtaganden om bostadsbyggande och 
spårvägsutbyggnad. Avtalets grund ligger i dess fokus på bostadsbyggande, vilket 
framgår i dess titel: "Avtal avseende bostadsbyggande i Bergsbrunna med omgivningar, 
Södra staden och 'Nysala' i Uppsala kommun". Avtalet innebär ett samarbete mellan 
Uppsala kommun, staten och Region Uppsala, för att möta den växande efterfrågan på 
bostäder. 
Fyrspårsavtalet är inte bara ett åtagande, det är ett redskap för att säkerställa Uppsala 
kommuns framtida tillväxt och Uppsalabornas välstånd. Enligt en rapport från 
Handelskammaren 2015 är det största hindret för tillväxt bristen på bostäder och 
behovet av förbättrad kommunikation. Vi måste se till att Uppsala håller jämna steg med 
utvecklingen. 
Liberalerna står för frihet - friheten att bo, leva och verka i Uppsala, en av Sveriges mest 
expansiva kommuner. Vi är glada över att fler och fler människor ser sin framtid i 
Uppsala. Det är människor som väljer Uppsala för sina studier, arbete och familjebildning 
som driver denna tillväxt. 
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§ 141  

Nya resandeprognoser och slutrapport 
jämförelseutredning mellan spårväg och BRT 
KSN-2018-2976 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att ställa sig bakom region Uppsalas ”Spårvägsprognoser Uppsala år 2030 
2040 2050”, enligt bilaga 1 

2. att ge stadsbyggnadsförvaltningen i uppdrag avsluta arbetet med att jämföra 
spårväg och BRT och anmäla slutrapport till kommunstyrelsen där de nya 
spårvägsprognoserna inarbetas.  

Sammanfattning 

Region Uppsala har tagit fram nya resandeprognoser för spårvägen. Prognosen skiljer 
sig mot tidigare prognos från 2019 och som legat till grund för den jämförelseutredning 
som gjorts mellan spårväg och BRT. Kommunstyrelsen föreslås att ställa sig bakom de 
nya resandeprognoserna samt ge stadsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att ta fram en 
slutrapport som sammanfattar hittillsvarande frågeställningar och genomförda 
jämförelser mellan spårvägs- och BRT-system (Bus Rapid Transit). 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 12 juni 2023 § 157 
• Tjänsteskrivelse daterad 8 juni 2023 
• Bilaga 1, Spårvägsprognoser Uppsala år 2030 2040 2050 

Yrkanden 

Therez Almerfors (M), Ehsan Nasari (C), Jonas Segersam (KD) och Kent Kumpula 
(SD)yrkar avslag till arbetsutskottets förslag. 

Jennie Claesson (L) och Erik Pelling (S) yrkar bifall till arbetsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställer arbetsutskottets förslag mot avslag och finner att 
kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 

Reservationer 

Närvarande ledamöter (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Vi står fast vid vårt nej till spårväg och säger ja till en utveckling där trygghet och trivsel 
överordnas täthet och där uppsalaborna inkluderas tidigare i processer. Eftersom vi vill 
ta fram en ny fördjupad översiktsplan för södra Uppsala ser vi också framför oss ett annat 
reseunderlag för kapacitetsstark kollektivtrafik. Vi yrkade därför avslag till ärendet. 
Vi ser också oroande på en minskad cykelandel till förmån för ökat spårvägsresande i den 
närmaste zonen. Prognoser som baserar på en förflyttning från cykel till spårväg på 
kortaste resorna i innerstaden kan inte motivera en miljardinvestering i spårväg. 
Kommunen behöver ha en restriktiv hållning både när det kommer till nya och redan 
beslutade investeringar. Att avbryta projektet Uppsala spårväg, som innebär en 
miljardnota för Uppsalas skattebetalare, är en sådan nödvändig prioritering. 

Närvarande ledamöter (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
Vi står fast vid vårt nej till spårväg och säger ja till en välfinansierad skola, äldreomsorg 
och socialtjänst. Eftersom vi vill ta fram en ny fördjupad översiktsplan för södra Uppsala 
ser vi också framför oss ett annat reseunderlag för kapacitetsstark kollektivtrafik. Vi 
yrkade därför avslag till ärendet.   
Vi anser att rapporten ”Spårvägsprognoser Uppsala år 2030 2040 2050” bygger på 
alldeles för optimistiska antaganden som leder till felaktiga resandeprognoser. När det 
kommer till antaganden om tågtrafikering, som enligt rapporten är en central del för 
spårvägsresandet, görs det antaganden om 15-minuterstrafik med pendeltåg 2030. 
Detta kräver beslut i såväl Region Stockholm som Region Uppsala. Det finns ännu inga 
sådana beslut. Det finns heller inga beslut om att Mälartåg eller SJ ska stanna i Uppsala 
Södra från 2040, eller Regionpendel med kvartstrafik. Mer rimliga antaganden om 
tågtrafikering skulle sannolikt gett betydligt lägre och mer träffsäkra prognoser för 
resande med spårväg.  
Att prognoser kraftigt slår fel ser vi exempel på i Lunds kommun. Under planeringen av 
spårvägen i Lund under 2016 fanns det en prognos på att det i dag skulle göras över 200 
000 resor i månaden. Aktuell statistik från 2023 visar däremot att man nått upp till strax 
över 100 000 resande med spårväg i Lund, det vill säga drygt häften av det man hade 
prognostiserat.  
När det kommer till kapacitet för de olika fordonen (Spårväg kontra BRT) vilar rapporten 
på felaktiga siffror. Registrerad kapacitet för en BRT-buss på 30 meter är samma som för 
spårväg på 30 meter, 150 passagerare. Malmöexpress och spårvagnen i Lund har 
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exempelvis samma kapacitet. I utredningar har man tagit en buss med många ståplatser 
samt en spårvagn som är helt möblerad med sittplatser, för att sedan räkna enbart 
praktisk kapacitet som en kvot av sittplatser (det är Region Uppsalas definition och är 
definierat som 160% av sittplatser). Detta ger en missvisande kapacitetsiffra för BRT.  
Vi ser också oroande på en minskad cykelandel till förmån för ökat spårvägsresande i den 
närmaste zonen. Prognoser som baserar på en förflyttning från cykel till spårväg på 
kortaste resorna i innerstaden kan inte motivera en miljardinvestering i spårväg 
Det är problematiskt att styret vill gå vidare med spårvägsprojektet och planerna på en 
broförbindelse för tung spårväg vid Ultuna, något som riskerar kommunens 
dricksvattenförsörjning. Ultunabron kräver dessutom en vattendom från mark- och 
miljödomstolen. 

Närvarande ledamöter (KD) reserverar sig mot beslutet till förmån för Therez Almerfors 
(M) med fleras yrkande med följande motivering: 
KD har som parti konsekvent röstat nej till utbyggnad av spårväg i Uppsala – först i 
kommunen efter vårt ställningstagande mot spårväg i partiavdelningen 2020, och sedan 
även i regionen efter att vår distriktsstämma 2021 beslutat säga nej till spårväg. 
Vi tror att om man ska gå vidare med en utbyggnad av kapacitetsstark kollektivtrafik i 
Uppsala så måste ett omtag göras, och en bredare förankring, framför allt hos 
medborgarna, uppnås. 
Vi anser därför att planerna bör läggas på is tills ett hållbart förslag presenteras. 
Föreliggande rapport förutsätter en kraftig befolkningstillväxt och bostadsbyggande, och 
Kristdemokraterna anser att kommunen i sin planering måste ta hänsyn till behov av 
utbyggnad i social och fysisk infrastruktur, innan man kan bygga fler bostäder än det 
finns förutsättningar för.  
Vi delar dock uppfattningen att BRT har betydligt lägre kapacitet än spårväg, men det 
måste vara behoven som styr utbyggnaden av kollektivtrafik, inte tvärtom. 
Vi kan därför inte ställa oss bakom föreliggande rapport som vi anser bygger på felaktiga 
förutsättningar och yrkade därför avslag. 
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Kent Kumpula (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget yrkande och med 
följande motivering: 
Det är många aspekter som påverkar projektets eventuella utgång och prognoserna 
kommer att ändras under tidens gång. Ett flertal faktorer kan ha stor inverkan på 
framtidens resenärsunderlag. Omvärlden är osäker i och med lågkonjunkturen och 
stigande inflation. Det är många delar som måste komma på plats såsom 
grundläggande infrastruktur. Det är inte säkert att prognoserna går i uppfyllelse, då det 
beror av utvecklingen på utbud och efterfrågan av bostäder och arbetsplatser. För att 
projektet skall lyckas bör det ske stegvis och varsamt. Att flytta delar av projektet till 
andra delar av kommunen skulle även ha en stor inverkan på resenärsunderlaget till de i 
nuläget berörda stadsdelarna. 
Rimligtvis bör arbetet med att fortsätta jämföra BRT och spårväg fortgå i och med att 
förutsättningarna för projektet kan förändras under tidens gång. Om man dubblar 
antalet bussar/avgångar för stadsdelarna och byter ut till BRT så räcker det för att 
tillfredsställa det högre prognostiserade resenärunderlaget. 

Särskilda yttranden 

Jennie Claesson (L) lämnar följande särskilda yttrande: 
Liberalerna gick till val på att förverkliga spårväg som teknikval. Detta är något som vi 
öppet och transparent meddelade väljarna för att de skulle kunna ta ställning. Resultatet 
blev att de partier som delar Liberalernas linje vann majoritet i kommunfullmäktige. 
Den Alliansledda Region Uppsalas resandeprognos visar att en investering i spårväg 
behövs. Många utredningar och jämförelsestudier har utförts under flera år och samtliga 
studier pekar mot att spårväg är det bästa alternativet. Insikter som även nåddes av C, M 
och L i regionstyrelsen och regionfullmäktige. 
Redan vid invigningen av tågstationen Uppsala Södra om tio år, det vill säga 2033, 
kommer behovet att ha överstigit kapaciteten. Kalkylerna visar att spårvägen är det 
alternativ som är det mest ekonomiskt hållbara för Uppsalas skattebetalare. 
Liberalerna anser att det gedigna underlag som har tagits fram, med respekt för 
expertisens uppfattningar, är mycket tillförlitligt. Det är därför Liberalerna finner det 
nödvändigt att vara tydligt att spårvägen är det bästa alternativet för kapacitetsstark 
kollektivtrafik framåt. 
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§ 142  

Svar på motion om romskt center från Lovisa 
Johansson (FI) 
KSN-2022-01278 

Beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta 

1. att besvara motionen med föredragningen i ärendet. 

Sammanfattning 

Lovisa Johansson (FI) och Stina Jansson (FI) föreslår i en motion väckt 25 april 2022 att 
Uppsala kommun inrättar ett romskt demokraticenter och verkar för att återigen bli 
utvecklingskommun för romsk inkludering. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7juni 2023 § 147 
• Tjänsteskrivelse daterad 23 maj 2023 
• Bilaga 1, Motion om romskt center från Lovisa Johansson (FI) 
• Bilaga 2, Protokollsutdrag från socialnämnden 26 april 2023 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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§ 143  

Svar på motion om screening efter våld och 
förtryck i nära relationer bland kommunalt 
anställda från Stina Jansson och Lovisa 
Johansson (FI) 
KSN-2022-02700 

Beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta 

1. att avslå motionen. 

Sammanfattning 

Stina Jansson (FI) och Lovisa Johansson (FI) föreslår i en motion väckt 19 september 
2022 att  

• Uppsala kommun regelbundet screenar bland kommunalt anställda efter 
utsatthet för våld och förtryck i nära relationer,  

• Uppsala kommun regelbundet screenar bland kommunalt anställda efter 
personer som utövar våld och förtryck i nära relationer, samt att 

• Uppsala kommun utarbetar rutiner för stöd och åtgärder för kommunalt 
anställda som utsätts för våld och förtryck i nära relation. 

Beslutsunderlag 

• Arbetsutskottets förslag 7 juni 2023 § 148 
• Tjänsteskrivelse daterad 29 maj 2023 
• Bilaga, Motion om screening efter våld och förtryck i nära relationer bland 

kommunalt anställda från Stina Jansson och Lovisa Johansson (FI) 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller arbetsutskottets förslag. 
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§ 146  

Deltagande på konferens och möten 
KSN-2022-02350 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att kommunstyrelsens samtliga ledamöter och ersättare ges möjlighet att delta 
på Kick-off för områdesarbete i Gottsundaområdet den 29 augusti 2023, samt 

2. att landsbygdsberedningen ges möjlighet att åka på studieresa den 21 augusti 
2023. 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller föreliggande förslag. 
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§ 147  

Anmälningsärenden till kommunstyrelsen den 
14 juni 2023 
KSN-2022-02350 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att lägga förteckningen över anmälningsärenden till protokollet. 

Anmälningsärenden 

• Protokoll från centrala samverkansgruppen, 2023-05-24 
• Månadsrapport EST maj 2023 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller föreliggande förslag. 
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§ 148  

Delegationsbeslut till kommunstyrelsen den 
14 juni 2023 
KSN-2022-02989 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. att lägga förteckningen över delegationsbeslut till protokollet. 

Beslutsunderlag 

• Delegationsförteckning Kommunstyrelsen 2023-05-29 till 2023-06-07. 

Beslutsgång 

Ordföranden finner att kommunstyrelsen bifaller föreliggande förslag. 

 

  






